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A T I S Z A 
Főszerkesztő: 

D r . K Á L L A I E M I L 

Szegeden havonta megjelenő népszerű 

folyóirat 

Szabolcs, 

Zemplén, 

Borsod. 

Heves 

és Csongrád 

megye minden jobb családjánál megtalálható. 

A T í S Z A 

Havi folyóirat bármit hirdet, az eredmény 

feltétlenül kielégíti, mert: hat vármegye 

legjobb, legvásár lóképesebb közönsége 

olvassa ezt az érdekes, színesen megírt 

folyóiratot. 



J í a U d m ^ u í o i \§Jzegedviek! 

A szegedi idegenforgalom szempontjából' is figye-

lemre méltó gondolat a hullámfürdő megépítése. Ennek 

létesítése véget a Szue dr. Pálfy József polgármester-

nek ajánlatot tett, amelyre még nem kapott választ. Az 

ajánlatot magában foglaló memorandum a következő : 

Méltóságos Polgármester Ur ! 

A Szegedi Uszó Egyesület, amely immár 6 év óta 
igen látogatott nyilvános uszodát tart fenn és igy für-
dőkérdéssel hivatásszerüleg foglalkozik, már évekkel 
ezelőtt tervbe vette pályáján egy hullámfürdőnek a lé-
tesítését, mert ezen fürdők tanulmányozása közben ha-
mar felismerte azoknak a városi ifjúság, az idegenfor-
galom és nem utolsó sorban az üzlet szempontjából 
való igen nagy jelentőségét. A Szue 3 évvel ezelőtt 
már hozzá is fogott a terv kivitelésez, de megfelelő tőke 
hiányában a szükséges csatornahálózat lefektetésén és 
egy második kút fúrásán kívül tovább nem jutott. 

Amikor az Egyesület vezetősége most arról érte-
sül, hogy a város hatósága a Városi Strand továbbfej-
lesztése érdekéből hullámfürdőt is kíván létesíteni, akkor 
az egyesületet a saját és az egyesület adóságaiért vagyo-
nukkal vagy tisztviselői kis fizetésükkel önzetlenül sza-
vatoló tagjainak biztonsága újból e kérdéssel való fog-
lalkozásra kényszeríti. Ennek során jutott az egyesület 
vezetősége arra az elhatározásra, hogy harmadízben is 
segítségére jöjjön a városnak (első ízben akkor jött, 
amikor a város helyett uszodát épített; másodízben, ami-
kor a Városi Strand egyik legfontosabb kellékét: az 
ártézi vízzel való ellátást felajánlotta) és az alábbi aján-
latával lehetővé kívánja tenni, hogy ezt a fürdőt a vá-
ros, a tulajdonát képező területen, a jelenlegi Szue pá-
lyán mindannak a rengeteg kérdésnek a kikapcsolásá-
val, amelyeket ez az építkezés különben felvetne, csu-
pán 50.000 pengőből és akár azonnal megépíthesse. 

A város külön vállalkozása elé, ugyanis minde-
nekelőtt a hely kérdése állit alig leküzdhető nehézsége-
ket. Az ujszegedi templom előtti helytől, figyelemmel az 
ujszegedi katolikus hívek kifogásaira, Méltóságod, nyil-
vánosság előtti bejelentés szerint, már eltekintett. Ezen 



a helyen kívül pedig annálfogva, hogy a városnak a 

Tisza parton nincs megfelelő nagyságú és jól megkö-

zelíthető .saját telke, csak még két hely jöhet számításba : 

az az ártér vagy a Szue pálya, amely utóbbi terület 

szintén a város tulajdona. 

Az ártéri elhelyezésnél — ha ahhoz a földmive-

lésügyi Miniszter engedélyét meg lehet szerezni — fel-

merül mindenekelőtt az itteni építkezés célszerűségének 

a kérdése tekintettel arra, hogy az ártér minden év ta-

vaszán sokszor még május és június hónapokban is 

víz alatt áll. Ez a körülmény, műszaki közegek véle-

ménye szerint, egymagában is elegendő, hogy ezzel a 

megoldással ne kísérletezzen a város. Meggondolást 

igényel az ártéri megoldásban talán még az is, hogy ha 

a város ide költséges hullámfürdőt épít, és ha ennek 

hatalmas regie költségei miatt a strand belépődíjait meg-

felelően emelni lesz kénytelen, esetleg elnépteleníti vele 

a strandot, mely pedig a mai népszerű áraival a leg-

biztatóbb forgalmat bonyolította le az elmúlt idényben. 

De ha ezek és még számos egyéb, az itteni építke-

zés ellen szóló ok ellenére is a város mégis itt, vagy 

másutt építené meg a hullámfürdőt, az esetben gondos-

kodnia kell majd egy olyan bő és meleg vizű kútnak 

a fúrásáról, mely napról-napra tiszta vízzel láthatja el 

a medencét, de ezen kívül gondoskodnia kell ,majd e 

víznek a levezetéséről is, ami az ártéren kívüli elhelye-

írógépek 

Iés irógép kellékek minden 

árban kaphatók 

W I R T H é s R E N G E Y 
cégnél, SZEGED, Széchenyi-tér 5. szám. 

Telefon: 22-21 . 



zésnél nem lebecsülendő gond, illetve pénzkérdés. Mi 
tudjuk ezt már tapasztalatból. Nekünk a mi medencénk 
vízzel való ellátása és az elhasznált víz naponkinti le-
vezetése problémájának megoldása egymagában 50.000 
pengőnkbe került. 

Ezek előrebocsájtása után a terv legcélszerűbb 
megoldására a következő tiszteletteljes javaslatot tesz-
szük : 

Ruházzon be a város a Szue pályába 50.000 pen-
gőt és részesedjen a fürdő teljes jövedelmének tiszta 
hasznából, a Szue beruházásának mai értékét kerek 
100.000 pengőben megállapítva (a tényleges 120.000 
helyett) a Szue-val Vs—2/3 arányban. 

Itt felmerül a kérdés: mit lehet ebből az 50.000 
pengőből a Szue pályán házilag létesíteni ? Birtokunk-
ban levő költségvetések szerint ebből az összegből épít-
hetünk : 

1) egy 30x15 méter méretű uj medencét, hullám-
verő géppel felszerelve, 

2) egy 6 méter sugarú, félkör alakú gyermeklu-
bickolót az 1) pont alatti medence oldalába építve, 

3) 80—100 uj vasbeton kabint a mostani keríté-
sek helyén, amivel a kabinok száma 200-ra emelhető, 

4) beton tribünt a mai rozoga fatribün helyébe, 
amely egyben napkurázásra is szolgálhat. 

5) A jelenlegi közös öltöző áthelyezését, a benne 
levő szekrények számának 150-el való emelését, járdá-
kat és különféle szépészeti munkákat. 

Minden egyéb fontos kellék, mint már említettük, 
meg van a pályán. Van elegendő vizünk, jó vízlevezető 
berendezésünk. A csatornát is csak éppen be kell kötni 
az uj medencébe, annyira ki van építve. 

Mindezekkel a beruházásokkal a Szue. pálya min-

den, a legkényesebb igényt is kielégítő módon lenne 

berendezve. 220 külön kabinjával és ruhatár szerint 2000 

személyesre átalakítható közös vetkőzőjével igen nagy 

forgalom lebonyolítására lenne képes. A strand látoga-

tottságát e berendezkedés nem érintené, mert annak a 

közönsége a mai olcsó árak mellett állandó fog maradni. 

A Szue. fürdő látogatottsága viszont a saját nagy kö-

zönségén kívül a városi strand közönségével és az ide-

genekkel emelkednék, mert időnkint mindenki kíváncsi 

lesz az újszerűségével ható hullámfürdőre, amelyet a 



A KÉK 

CSILLAGba„ 

olcsó szabott árak! 

Kitűnő minőség és dús választék : 

divatkelmékhen. selymekben és szőnyegekben. 

Maradékvásár mélyen leszállított árakon. 

Ismert, figyelmes k i szo lgá l ás ! 

Kisérje f igyelemmel k irakata inkat 



városi strand közönsége fürdőruhában féláron látogathat 
majd és rendelkezésére állhat egész Szeged nagyközön-
ségének akkor is, amikor a tavaszi strand hasznavehe-
tetlen a kora tavaszi időkben. 

Ezzel a beruházással a város mindenképen a leg-
jobban jár, mert aránylag kis tőkével, ismét egy hatal-
mas lépést tehet a nagyvárosiasság felé és amellett, 
hogy idegenforgalmi tekintetből egy igen fontos és ré-
gen nélkülözött intézménnyel gazdagítja a város önma-
gát, befektetett tőkéjét legalább is 10 százalékkal gyü-
mölcsöztetheti. Mi ezt a tiszta részesedést, mint minimu-
mot a városnak garantálni is hajlandók vagyunk. 

Talán nem utolsó szempont e kérdésben az sem, 
hogyha a város a pályánkon épít, tulajdonképen magá-
nak épít, mert mi az eddigieket el nem ruházásával 
együtt, mely a várossal kötött szerződésünk értelmében 
a további vezetésnek és helyfoglalásnak épsépben tartá-
sával, tekintettel a Musz, az OTT. és a Szue. által be-
fektetett összegre, tulajdonjogilag kb. 23 év múlva a 
város tulajdonába megy át. Ezen kérdésnél a lényeg 
tulajdonképen az, hogy itt minden mindig Szeged város 
nagyközönségéé, annak gyermekeié, mert mi innen soha 
semmit el nem mozdíthatunk, nem is akarunk amit öne-
rőnkből építettünk vagy építünk, minden Szeged városé 
marad. 

Ez ellen az építkezés ellen csak egy ellenvetés 
tehető : az, hogy a Szue uszoda már is túlzsúfolt. Mi 
ezzel szemben azt mondjuk, bár csakugyan így volna. 
A való helyzet azonban az, hogy a múltban csak az a 
kifogás hangzott el, a Szue ellen, hogy nincs még egy 
másik medencéje, ahová a hancúrozó gyerekeket el le-
hetne az idősebb és nyugalmas fürdést kedvelő felnőt-
tektől különíteni. Ha tehát még egy, illetőleg a gyerek-
lubickolóval még két medencét építünk, akkor ezt a 
kívánságot is ki tudjuk elégíteni. Ezekkel az új létesít-
ményekkel a Szue sohasem lehet olyan értelemben zsú-
folt, hogy az ottani tartózkodás kellemetlen lenne. A 
közönség ugyanis nem mind egyszerre fürdik. A tapasz-
talat szerint sokkal többen fekszenek a tribünön, sétál-
nak, ülnek a padokon, vagy mindenkor igen népes 
vendéglőben, mint amennyien fürödnek. Ha a múltban 
nagyritkán el kellett vendégeinkből néhányat küldeni, az 
csakis vasárnap történt és kizárólag vetkőző helységeink 



elégtelensége miatt. E beruházással ezen is segítve lenne. 

Megfelelő számú ülőhelyek, asztalok elhelyezésével ren-

geteg embert be tud a Szue pálya fogadni. Hogy a nagy 

tömeg mennyire nem hiba, azt főleg a budapesti für-

dőknél láthatjuk. Olyan zsúfolt a Szue soha nem volt, 

mint pl. a Széchenyi strandfüfdő. A közönség egyene-

sen szereti az ilyen helyeket, mert a szépség, csinosság 

ezeken a helyeken feltűnőbb és jobban érvényesül. 

Szórakoztatóbbak is a látogatott fürdők. 

Mindezek felsorolása után feleslegesnek tartunk 

minden további szót. Az egymás között esetleg beálló 

jogviszonyt könnyű lesz szerződéssel szabályozni, épúgy 

mint a részkérdésekben követendő eljárást. 

A jövedelmezőségi számítás is nagyon egyszerű. 

Ezzel a beruházással a fürdőnek eddigi 12—15.000 

pengő között mozgott eddigi évi bevételeit feltétlenül 

meg lehet duplázni. 30.000 pengős bevételből pedig ha 

a regiere mint legtöbbet 10.000 pengőt veszünk, akkor 

felosztása 1:2 arányban kb. 20.000 pengő kerül, amiből 

a városra közel 7000 pengő esik. Ha a város 50.000 

pengőt így kamatoztathat, akkor úgy véljük, egy pilla-

natig sem habozhat ennek a tőkének azonnaii befekte-

tését illetőleg. 

Legyen szabad végezetül bővebben kifejteni jelen 

javaslatunk elején felhozott azon okot is, hogy miért 

készteti e javasiat megtételére a Szuet elsősorban saját 

biztonsága, mely biztonság, mint erkölcsi testületre, a 

városra nézve sem lehet közömbös. 

A Szuenak nyugodt, vagyis anyagi gondoktól men-

tes sportolásának lehetővé tétele és annak minden esz-

közzel való elősegítése, a városnak nemcsak erkölcsű, 

de törvényszerű kötelessége is. Az OTT ugyanis uszo-

dák létesítésére kötelezte a városokat és e célból hiva-

Csónakmotorok 

Szakszerű javitása 

CSURGÓ TESTVÉREK 

autó- és villamos berendezési üzeme 

SZEGED Petőfi Sándor sugárút I. 



talos uszodaépítő bizottságokat alakíttatott. Ilyen Sze-
geden is van. A város ettől a kötelezettségétől éppen a 
legnehezebb pénzügyi időszakban a Szue váltotta meg 
120.000 pengős vállalkozásával. Ha tehát ilyen módon 
valamikor eléggé nem becsülhető szolgálatokat tettünk 
a városnak, akkor már csak erre való tekintettel sem 
szabad a városnak egy olyan konkurrens külön vállal-
kozást létesíteni, mely a Szuet létalapjában támadja 
meg. Mert ha a város nem a Szue pályán létesít me-
dence- és hullámfürdőt, hanem a strandon, vagy ezzel 
összefüggő valamely más területen, akkor a Szuet ezzel 
teljesen tönkre teszi. Ha ugyanis az igényesebb közön-
ség majd a városi strandon is megkapja az ártézi me-
dencét és a hullámfürdőt és mindezt esetleg csak any-
nyiért, mint a Szue pálya belépője, akkor nem lesz olyan 
ember, aki a Szueba jöjjön, mert a strandon a meden-
cén kívül Tiszát is kap, térségesebb helyet, nagyobb 
közönséget, csónakázási és több szórakozási lehetőséget. 
A Szue közönségének pedig majd megmaradnak csak 
a sportúszók, vagyis azok, akik azt eddig is ingyen 
látogatták. De akkor miből teremtjük elő azokat az ez-
reket, melyeket évről-évre költünk elsőrendű úszóink és 
I. oszt. vízipóló csapatunk szerepeltetésére és ezzel a 
városra már annyi dicsőséget hozott szegedi úszósport 
fejlesztésére? De miből fogjuk az uszodát fenntartani, 
személyzetét és a vízcseréhez szükséges motoráramot és 

"világítási költségeket fizetni ? Ha nem volna meg a 
23.000 pengő adósságunk, akkor talán fillérekre szállí-
tandó belépési díjakból még össze lehetne az ehhez 
szükséges 7—8000 pengőt hozni, de nekünk most meg 
kell keresnünk mindezeken felül az esedékes tőketör-
lesztési részleteket, valamint adósságunk nagy kamatait 
is. Mi lesz, ha ezt sem tudjuk majd fizetni ? 

A város ezidőszerint és már kb. évtizede a nem-
zetvédelmi szempontból teljesen értéktelen profi futball 
sporton kívül a t ö m e g e k e t e d z ő és erősítő ama-
tőr sportokat egyetlen fillérrel sem támogatta, úgyhogy 
ezek között a legtöbb sportág szinte már csak névleg 
áll fenn. Egyedül az úszósport az, amely önerejéből, 
üzleti vállalkozással összekötötten, még jól prosperál és 
fejlesztésére még áldozni is tud. Ha a város medencét 
épít a strandján, akkor egyben sírját is ássa annak a 
sportágnak, melynek révén a városnak velünk együtt 



már annyi dicsőségben és megtiszteltetésben volt része. 
Ezt pedig annál kevésbbé teheti meg, mert mi legelső 
rendű nemzeti és városi érdekeket és célokat rengeteg 
munkával és fáradtsággal önzetlenül szolgálunk. A spor-
tokat a kormányzat a legnagyobb figyelmére méltatja 
és jelentős anyagi támogatásban részesíti. Természete-
sen ugyanezt elvárja a városoktól is. Tehát hazafiatlan 
cselekedet is lenne, ha a város a kormányzat által kü-
lönösen támogatott úszósportot, ahelye it,hogy azt segí-
tené, ha nem is szándékosan, tönkre tenné. 

A Városi Strand így ahogy az ma üzemben van, 
még továbbfejlesztése esetén sem lesz uszodánknak 
olyan komoly konkurense, hogy attól fennmaradásunkat 
féltenénk. A város közönségének egy része ugyanis csak 
ártézi vízben fürdik nyáron is, másik része pedig csak 
3 Tiszában. Fejlessze ezért ki a város a tiszai stran-
dot, ahogy akarja, de csakis tiszai fürdésre és hagyja 
meg a medence fürdést kizárólagossági joggal annak 
az egyesületnek a kezén amely egyesület annak fenntar-
tására korábbi jogot szerzett és amire berendezkedett. 

Végül a város döntése előtt felidézzük a város 
hatósága előtt szavatosságból eredő azt a kötelezettsé-
gét is, hogy az esetben, ha a Szue a 2 év előtt felvett 
adósságát valami okból fizetni nem tudná, úgy azt a 
város tartozik helyette kifizetni. Ez az eset pedig fel-
tétlenül már a jövő évben be fog állani, ha a város 
jelen ajánlatunkat figyelmen kívül hagyja. Ez esetben-
pedig a Szue fürdő úgy tönkre megy, hogy még az 
üzlete költségeit sem lesz képes megkeresni, ami viszont 
a szegedi úszósport halálával lesz egyértelmű. Ennek 
előidézője pedig egy olyan erkölcsi közület, mint a vá-
ros sohasem lehet. 

Magunkat és ajánlatunkat Méltóságod nagybecsű 
jóindulatú figyelmébe ajánlva, vagyunk teljes tisztelettel: 

a Szegedi Uszó Egyesület. 
Balugyánszki Béla s. k. v. dr. Szabó Géza s. k. 

főtitkár. elnök. 

S z e g e d i Ipar i V á s á r 
m á j u s 26. — j u n i u s 6. 

Filléres vonatok. Félárú utazás. 



^uílieuAni imwjutégúe kátíM 
a gyútákóiáMadaitoK. 

Az idén van 10 éves évfordulója az egységes ma-
gyar gyorsírás életbelépésének és 25 esztendeje annak, 
hogy Radnai Béla dr. rendszeralkotói működésének ered-
ményeképen első összefoglaló munkája sajtóalól kikerült. 

Ennek a kettős évfordulónak a megünneplésére 
igen impozáns társadalmi szervezkedés indult és Traeger 
Ernő dr. miniszteri osztályfőnök, a gyorsírási ügyek m. 
kir. kormánybiztosának díszelnöksége alatt rendező-
bizottság alakult. A rendezőbizottság elnöki tanácsa 
március 7-én az Országházban ülést tartott és megálla-
pította az ünnepségek részleteit. 

Az ülésen, amelyen nemcsak a budapesti gyors-
írási életnek kimagasló tényezői jelentek meg, hanem a 
vidéki városokból is eljöttek számosan a gyorsírás mű-
velői és hívei, Radnai Béla dr. barátai és volt tanítvá-
nyai. Traeger Ernő dr. miniszteri osztályfőnök, kormány-
biztos mélyenszántó elnöki megnyitó beszédében, a hall-
gatóság élénk érdeklődése és osztatlan figyelme mellett, 
történelmi visszapillantást adott Radnai Béla dr.-nak a 
háború előtt kifejtett rendszeralkotói működéséről és az 
egységes magyar gyorsírás életbelépését megelőző küz-
delmekről, majd rámutatott az egységes gyorsírás fejlő-
désére és a várakozásokat is felülmúló átütő eredmé-
nyeire. 

Az ünnepségek előkészítői nevében Szentmiklósi 
József dr. székesfővárosi főjegyző ismertette a terveket, 
amelyekhez az egybegyűltek egyhangú lelkesedéssel 
hozzájárultak. 

Az ünnepségek a pünkösdi országos gyorsíró-
verseny idején zajlanak le, amikor a vidéki gyorsírók is 
nagyobb tömegben jönnek a fővárosba. Május 8.-án, 
szombaton délután a Magyar Gyorsírók Országos Szö-
vetsége díszülést fog tartani. A díszülésen a különböző 
testületek, gyorsíróegyesületek, gyorsírókörök képviselői 
rövid felszólalások keretében megemlékeznek az egysé-
ges gyorsírás jelentőségéről és Radnai Béla dr. rendszer-
alkotói munkásságáról, majd a rendezőbizottság bemu-
tatja az általa alapított Radnai-jubileumi vándordíjat, 



Ú j m ű s o r a 

Terézköruti Színpadon 
Tavaszi Kacagó Esték! 

Salamon Béla felléptévei 

Éljen Napoleon! 
Bohózat 2 képben. Irta: Lőrincz Miklós. 

András és Márkusz 
Vígjáték 2 képben. Irta: Török Rezső. 

Rajna Alice és Gárdonyi Lajos 

felléptével 

Kaland a Lidón 
LAKATOS LÁSZLÓ burleszkje 3 képben. 

Azonkívül: Fekete és Kucsera a vonaton, Cseve-
gés, Sz inügyi bizottság, Comedia del' Arte, 

magánszámok , vi l lámtréfák és polit ikai 
blüettek, 

amelyekben fellépnek: Kövóry, Peti, László Miklós, 
Herendi Manci, Kökény Ilona. Lengyel Gizi, Sass Olly, 
Mihályi, Fenyő, Görög Eta, Fülöp, Heltai, Bata Erzsi, 

Garáti, László Imre és Hegyi. 

Rendező: Kőváry Gyula. 

Konferanszierek: Náray Teri, Lórenz Mártha , 
Bartók Ibi. 

Minden ünnep- és vasárnap délután fél 5 
órakor olcsó helyárakkal! 

Tel,: 1 - 2 6 5 - 5 4 , Kezdete: 9 órakor. 



nyilvánosságra hozza annak szabályzatát és a vándor-
díjat a Magyar Gyorsírók Országos Szövetsége, mint a 
gyorsíróversenyek rendezője kezelésére bízza ; pályázatot 
ír ki gyorsíráselméleti munkákra; forgalomba bocsát 
Radnai Béla dr. munkásságát méltató, gyorsirástörténeti 
és gyorsíráselméleti tanulmányokat tartalmazó emlék-
könyvet az Egységes Magyar Gyorsírás Könyvtára soro-
zatában ; ugyanakkor kezdi meg az emlékplakett terjesz-
tését Radnai Béla dr. képmásával és a gyorsírást mű-
vésziesen szimbolizáló díszítéssel; Radnai Béla dr.-nak 
sztenogrammgyüjteményt ad át, amelyben minden gyors-
írógeneráció írása szerepelni fog; üdvözlő aláírásokat 
nyújt át Radnai Béla dr.-nak; végül ugyanaznap este 
ünnepi estebédet rendez. 

A következő napon, május 9.-én, vasárnap délután 
a gyorsíróverseny főbb eredményeinek kihirdetését kö-
vetően pedagógiai kongresszuson fogják arra hívatott 
előadók a gyorsírás-tanítás jelentőségét és szükségessé-
gét különböző szempontból megvilágítani. Az itt el-
hangzé előadások könyvalakban szintén megjelennek. 

A március 7.-i értekezleten Zelovich Dezső dr. 
országgyűlési gyorsirodai titkár a 25 év előtti gyorsirási 
mozgalmakról, Galamb Ödön dr. gimnáziumi tanár a 
készülő pedagógiai kongresszus előkészületeiről nyújtott 
felvilágosítást, Kállai Emil dr. ügyvéd és főszerkesztő a 
vidék csatlakozását jelentette be és felvetette azt a gon-
dolatot, hogy a vidéki gyorsíróknak a gyorsírási életbe 
való szorosabb bekapcsolása érdekében a Magyar Gyors-
írók Országos Szövetsége a nagyobb vidéki városokban 
fiókosztályokat létesítsen, Téglás Géza dr. törvényszéki 

Megjelent 

a JOGI HÍRLAP uj 

HÍTELJOGI DÖNTVÉNYTÁRA 
Ismertetik: Dr. Nagy Dezső Bálint kir közigazga-

tási bíró, dr. Huppert Leó ügyvéd vizsg. biz. tagja. 
Gyakorlati és elméleti jogász számára egyaránt nél-

külözhetetlen. Bolti ára 8 P. A Jogi Hirlap előfizetői fél-
áron rendelhetik meg 4. 20 P-ért. 

Befizethető: a Jogi Hirlap Döntvénytára 3200. sz., 
vagy a Jogi Hirlap 57645. sz. postai csekkszámlájára. A 
nemrég megjelent Magán jog i kötet-et a Jogi Hírlap elő-
fizetői ugyancsak féláron P. 10 40 előzetes' beküldésével 
rendelhetik meg. 



bíró, a Gyakorló Gyorsírók Társaságának elnöke gyors-

irástörténeti szempontból mutatott rá a jubiláris ünnep-

i n e k jelentőségére, Bálint Antal OTI főtanácsos Radnai 

Béla dr. háború előtti küzdelmes munkásságáról beszélt, 

Ko^ma Bernátné szakiskolai igazgató a Magyar Gyors-

íróitok Országos Egyesülete nevében, Hazai Árpád dr. 

őrs -.ággyülési gyorsirodai tanácsos a vezetése alatt álló 

1 ariamenti gyorsiroda részéről Ígérték meg a rendező-

Hzottsággal való együttműködést. Végül Kozma Bernát 

sxalciskolatulajdonos annak a reményének adott kifeje-

zést, hogy az ünnepségekből a gyorsíró-iskolák is ki-

fogják venni részüket. 

Az ünnepségek részleteinek kidolgozását és elő-

kís.ítését a legagilisabb budapesti gyorsírókból álló, 

kiküldött négytagú végrehajtó-bizottság — Csehély Ala-

dár, Nosz Gyula dr., Rapcsák Lajos dr. és dr. Szent-

miklósi József — végzi. 

fij^/Md éd Ca*n&úd$e 

Nyolcvankilencedik éve folyik a versengés a két 
nagy angol egyetemi város, Oxford és Cambridge 
nyolcevezős csapatai között az elsőségért. Az angol 
sportközvélemény emberemlékezet óta az egyik legna-
gyobb eseménynek tekinti a két nyolcas összecsapását 
és feszült izgalommal várják évről-évre a versenyt. Cam-
bridge együttese 1924 óta minden esetben legyőzte a 
örök riválisát. A hagyományokhoz ragaszkodó angol 
sportemberek az egyébként mindig áprilisban és min-
dig szombat délután megtartott versenyt, a koronázási 
ünnepség miatt, ez évben korábban rendezték meg és 
már lebonyolították a magas vízállású Themsén, Putney 
és Mortlake között 8700 méteres távon. A legjobb ered-
ményt Cambridge 1934-ben ért el, amikor csapata 18 

")3 mp. alatt evezte végig a távot. 

Már a mult héten óriási összegű fogadások történ-
té: Angliában a főiskolai nyolcevezős csapatok verse-
nyéve. Oxford nyolcasa ezúttal több eséllyel szállt a 
vv:i j , mint eddig mert legénységének kondíciója kifo-
g'is alan volt és már a tréning alatt is több rekordot 
éite!: el. Külsőségekben a szerdai verseny is a szokott 
kln.'t mutatta. Már a kora reggeli órákban megindulta 



népvándorlás a Themse felé, a folyó négymérföldes 
verseny szakaszán, mindkét parton hatalmas tömegek 
helyezkedtek el és egyre izgatottabb hangulatban várták 
az angliai időszámítás szerint a fél 12-őt, amikor meg-
kezdődött a verseny. A versenycsónakokat hajók és re-
pülőgépek kísérték, aszerint, hogy Oxford sötétkék vagy 
Cambridge világoskék színét viselő jelvény volt a gomb-
lyukában, élénk kiáltozásokkal buzdította a csapatokat. 

A szakértők a start után megállapították, hogy 
Oxford az eddigi merev villájú ortodox stílus helyett 
áttért a modern evezős stílusra, a forgó-villás fairbairn 
rendszerre. A táv első felén a verseny nyílt volt és a 
két csónak pontosan egy magasságban haladt. Oxford 
azonban a harmadik negyedben előretört, biztosan to-
vábbfejlesztette előnyét és végül is három hosszal verte 
ellenfelét. A győztes nyolcas ideje 22 p. 39 mp. az 
utolsó 12 év legrosszabb ideje. Cambridge eddig 47, 
Oxford 41 győzelmet szerzett, egy verseny 1877-ben 
döntetlenül végződött. 

A cambridgeiek szerint Oxford az idén azért tu-
dott nyerni, mert evezősei sokkal erősebb és izmosabb 
fiatalemberek voltak, mint a cambridgeiek. 

JU lUtó ^MMUég, kfagyüléde 
A Magyar Úszó Szövetség XXX. évi rendes köz-

gyűlése 1937. április 5-én d e. 10 órakor lesz a Ma-

gyar Testnevelés házának (Budapest, V., Alkotmány u. 

3. I.) tanácstermében. 

Ohag^tÁ lldká yítáuetiéf. 

elnöksége és tanácsa az elmúlt napokban megjelent 

Komjádi Bélának a rákoskeresztúri zsidó temetőben lévő 

sírjánál Komjádi halálának évfordulója alkalmával. A 

válogatott vizipólócsapat tagjai és számos egyesület kül-

döttsége előtt dr. Donáth Leó beszédet mondott, amely-

ben kiemelte, hogy a magyar vizipólógyőzelmek Kom-

jádi munkájának tulajdonithatók. A mai idők is hason-

lítanak Komjádi idejéhez, amint ő sokat küzdött a fedelt 

uszodáért, ugyanúgy harcol most az ússzósport a nyi-

tott versenyuszodáért. A sirra ezután több koszorút 

helyeztek. 



> 4 &éc4i 

Schwarz—Roth úszóegyesület április 11-én nagy-

szabású nemzetközi úszóversenyt rendez, amelyre meg-

hívta Csik Eerenc olimpiai bajnokot, valamint Lengyel 

Árpádot és Gróf Ödönt. Tekintettel arra, hogy a BEAC 

német túrája elmarad, az UTE pedig nem is tervezett 

tavaszi túrát, a kiváló magyar versenyzők készséggel 

tesznek eleget a meghívásnak, hogy a tavasszal külföldi 

starthoz jussanak. 

o4 nyitott ixeUenyudboda 

építkezése most húsvét után megkezdődhetik. Beható 

megbeszélések voltak a közmunkatanács, az OTT és a 

MUSz között, teljes mértékben érvényesült a MUSz és 

az OTT álláspontja s a közmunkatanács nem tudott ki-

térni a megkívánt területnek a versenyuszoda céljaira 

való átengedése elől. A megegyezés a fedettuszoda jól 

bevált mintájára jött létre és a közmukatanács a területet 

a fedett uszodát irányító állami szervnek, a nemzeti 

úszósport-alapítványnak engedte át. A közmunkatanács 

teljes tanácsülésén az elnökség javaslataként terjesztették 

elő ezt a megegyezést. 

úszóversenyen Cartonnet 1 p. 12.4 mp-t úszott a 

100 m-es mellúszásban. 

A svédek legjobb úszója, Arne Borg utóda: 

Björn Borg a koppenhágai versenyen nagyszerű ered-

ményeket ért el. 2 p. 14 mp-es kétszázas eredménye 

után a 100 m-es gyorsúszásban 59.2 mp-ccel, a 400 

m-es gyorsúszásban 4 p. 52.4 mp-cel győzött. Ez utóbbi 

versenyszámban a dán Petersent verte. 



ISediUeti 
a sportfórum uszodájában meglepetésül ható, vá-

ratlanul elsőrangú eredményt ért el Plath, a német két-
százméteres gyorsúszóbajnok. Rekordkísérletre kért és 
kapott engedélyt és a kétszázméteres gyorsúszásban 2 
perc 12.6 másodperces idővel ütött be a célba, ami 
német rekord. A magyar rekordot Csík tartja 2 p. 13.4 
mp-cel, az európai rekordot a francia Jean Taris 2 p. 
12.2 mp-es idővel. Plath az első száz méteren 1 p. 1 
mp. alatt fordult. 

a MUSz igazgatótanácsa ülésének jegyzőkönyvéből: 

„ U s z o d a b i z o t t s á g . 

A bizottság jelenti, hogy a belügyminiszter a folyó 

évre vidéki közületek részére uszodaépítési célokra 

100.000 P. MABI kölcsönt engedélyezett. A kölcsönök 

5 százalékos kamatozás mellett 25 év alatt törlesztendők. 

Tudomásul szolgál." 

„ V i d é k i b i z o t t s á g j e l e n t é s e . 

A vidéki bizottság tárgyalta az 1937. évi mennyi-
ségi munkaprogram irányelveit A munkaprogram két-
irányú : a) az úszni nem tudók úszásra való tanítása, 
b) az Országos Uszóhét által felvonultatott tömegekből 
a tehetségesek kiválasztása. 

Az úszóoktatás az úszóiskoláknak az 1935. évihez 
hasonló módon való megszervezéze utján történnék, a 
tehetségek kiválasztására a helységközi, iskolaközi, kör-
zeti és körzetközi mérkőzések, illetőleg próbaúszások 
szolgálnának. Ezeket a kiválasztást célzó próbaúszásokat 
és mérkőzéseket mindenütt megelőzi az úszótanfolyamok 
szervezése. 

A tanács a jelentést tudomásul veszi." 

Ikét ú\ vdáytekűU 

A dán Ragnhild Hveger Stockholomban a 880 yar-

dos női gynrsúszás világrekordját 11 p 34.4 mp-ről 11 

16.1 mp-re, az 1000 m úszás világrekordját 14 p 35,6 

mp-ről 14 p 12.3 mp-re javította meg. 



A ióukölóütek 
a Nemzeti Sportuszodában úszóversenyt rendeztek. 

A 100 m-es gyorsúszást Csík nyerte 58.8 mp-es jó 

idővel. A 100 m-es hátúszásban is Csík lett az első, 

Lengyellel holtversenyben. Idő : 1:12.8 mp. 

ty Suiáfuz-ieJtMd a (UtuMátdúH 

Schaluch, a német hátúszóbajnok Halléban 1 ti-

zedmásodperccel megjavította Schwarz Európa-rekord-

ját. Idő 1 p 68-6 mp. Ezen a versenyen Fischer 59.5 

mp-t úszott 100 méteren és Sietas 2 p. 47.2 mp-t a 

200 m-es mellúszásban. 

úszócsapata Párizsban 18:6 arányban legyőzte 
Párizs város válogatottjait. 

o4 ktyieti(íágm Whtbeikötd 

kitűnő eredmények születtek. Férfiak: 100 méteres 
gyorsúszás: 1. Björn Borg (svéd) 59.2 mp. 400 méte-
res gyorsúszás: i. Borg 4 p 52.4 mp. 200 méteres hát-
úszás : 1. Baeth (dán) 2 p 42.6 mp. 200 méteres mell-
úszás: 1. Sietas (német) 2 p 40.3 mp. Nők : 400 mé-
teres mellúszás: 1. Genenger (német) 6 p 19 2 mp 
(világrekord), 2. Sörensen 6 p 20.8 mp (dán rekord). 
100 méteres hátúszás: 1. Hvéger (dán) 1 p 16.8 mp. 
200 méteres gyorsúszás: 1. Hvéger (dán) 2 p 26.5 mp 
(dán rekord). 300 méteres gyorsúszás: 1. Hvéger 3 p 
50.1 mp (világrekord). A régi világrekordot den Ouden 
artotta 3 p 50.4. 

A T I S Z A . Felelős szerkesztő és kiadó a laptulajdonos főszerkesztő. 
Árpád nyomda S z e g e d , 1937. A nyomdáért felel Sz l ttner J á n o s . 



Á Magyar 

Királyi 

Államvasutak 

f i l l é r e 

v o n a t a i n 

utazni 

olcsó és 

kellemes 



NE KÍSÉRLETEZZÉK! 
A jó v a r r ó g é p gyártását 
pneciz iósmunka! 

Ezért nem tud minden gyár 
varrógépet előállítani! 

Singer varrógépek 
azonban évtizedes tapasztalatok alapján, 

kizárólagosan varrógépeket 
gyártó üzemben készülnek! 

NE KÍSÉRLETEZZEK! 
SINGER VARRÓGÉPEK 

v i l á g h í r ű e k ! 
Singer varrógép részvénytársaság 

EZÉRT ISMÉTELJÜK: 

Szegedi f iók: Kárász-utca 1. szám. 

Tiszamenti és Szeged-környéki f iókok: 

S z o l n o k , Baross-utca 22. szám. 

M a k ó , Vármegye-utca 3. szám. 

H ó d m e z ő v á s á r h e l y , Rothermere-utca 12 szám 


